


1\irken er lipen for alle . Ogden vil gjeme vane noe for alle. O g siden 
R anheim er et industrisamfunn , vil ui g jerne gi uttrykk for vart onske 

om kontakt veda arrangere en spesielL «lndustrimesse» i Ranheim kirkc 
sondag 26. april kl . II. T il denne gudst jenesten er d erfor alle som er 
knytt et til F a!Jrikken - eller annen industriell virksomhet, spesielt inn
budt. D et opptas offer til /(ristne A rbeid eres Forbund. 

V elk om m en til gudst jenesten! 
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AIS RAN HElM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

To sulfatcellulosefabrikker 
i Trendelag? 

Va1·e l esere vi l jra avisene kjenne til de 
plan eT NoTdenfjelske Trejoredling AS sys

l eT m ed, n emlig a bygge en sulfatcellulose
fabTikk i t i lknytning til papirfabrikken i 
Skogn og base1·t bl. a. pa nettopp det virke 

som danner basisen for var egen cellulose
produksjon, n emlig sagbTuksavfall (bak

hon). 
D enne alv o1·lige sak beskjejti geT var ad

ministTasjon m eget steTkt, og Ranheims

Nytt har f att anledning til a gjengi et par 
av de b1·ev som er sendt til Industrideparte
m entet jra vaT bed1·ijt. D et er dette depar
t ement som hm· saken til behandling og som 
blant annet oveTvak er konsesjonsbetingel

sen e for NoTdenfjelske TTejoTedling AS. 
Om jirmaet for a lv or gar inn joT de skis
seTte planeT, ventes saken a bli avgjort pa 
det politiske plan, sannsynligvis i StoT

tinget. 

A .s Ranheim Papirfabrik -
Celluloseprosj ekl, virkesvurdering 

og bakhonulny Uelse 

Ranheim Papirfabrik er auhengig au 
og basert pa tilfarsel au sagbruksaufall 
og annet tilgjengelig sulfatuirke sam ra
stoff til sin celluloseproduksjon. Dette 
forhold fremgar klart au de forutsetnin
ger sam er lagt til grunn for etableringen 
au A /S N ordenfjelske Treforedling i 
1963. 
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I desember i fjor bekjentgjorde imidlertid N ordenfjelske Treforedling 
fJlaner om a bygge egen cellulosefabrikk og at bedriften tok sikte jJa a 
anvende ogsa sagbruksavfall som rastoff .. Denne meddelelse er en alvor
lig trussel mot var virketilfersel, og den kommer nettopp i det gyeblikk 
da vi skal ga i gang med en omfattende modernisering av var cellulose
fabrikk. Det er avgji!Jrende for R anheim at bedriften ikke blir fratatt sitt 
rastoffgrunnlag og ikke blir forpurret i a gjennomfgre de aktuelle planer 
som innebcerer en hiiJyst ngdvendig rasjonalisering av cellulose produk
SJOnen. 

For a be lyse hvilke verdier som star pa spill vil vi i dette no tat gjgre 
rede for var virksomhet og vare utviklingsmuligheter. V i vil ogsa gjgre 
rede for vart syn pa virkestilgangen i distrikt et og pa den aktuelle 
situasjon. 

NUV /ERENDE VIRI<SOMHET 

I 1969, i bedrift ens 85. driftsar, ble der produksjonsrekord i alle 
avdelinger med 41.700 tonn cellulose og 46.000 tonn pajJir hvorav 60 % 
besto av spesialiteter og foredlede produkter. M ed en omsetning pa 7 6 
mill. kroner og med over 700 ansatte er Ranheim en av landsdelens 
sti!Jrste industribedrift er. Anleggene er pr. i dag verditaksert til 150 mill. 
kroner. 

v ar bedrift har en gunstig beliggenhet 8 km @Sf for Trondheim 
sentrum. Den ligger strategisk til for a kunne betjene V estlandet og 
det nordenfjelske Norge med bleket og ubleket kraftpajJir, pajJirsekker, 
bygningspapp, pappemballasje og andre jJapirprodukter som det er 
jevnt iiJkende behov for. Bedrift en ligger strategisk til ogsa nar det 
gjelder virkestilfersel fra distriktet oa fra grensestri!Jkene. Beliggende ved 
E6 og jernbanen er det gode landverts kommunikasjoner og gode skijJ
ningsmuligheter for diverse rastoffer og for produkter over havnene i 
Trondheim og H ommelvik. 

Bedrift ens vannforsyning vil kunne tillate en betydelig produksjons
iiJkning. Det er rikelig med arealer for bedriftens fremtidige ekspansjon 
og til boliger for ansatte. v ar eneste ulemfJe er mangel pa ti!J mmerhavn, 
som medfmer at sjgverts import av ti!Jmmer blir kostbart. Bedrift en er 
derfor ekstra sarbar dersom dens basisrastoff fra distriktet kommer i fare. 

Produksjonen er 4-doblet i [gpet av de siste 20 ar. 3 av papirmaskinene 
er anskaffet siden 1954 og anlegget og produksjonsutstyret er fori!J vrig 
lgpende forn yet og moderniser! . M ed sin integrerte produksjon og 
mangesidige foredlingsvirksomhet star bedriften vel rustet for realiser-
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inger av nye optJgaver, blant annet igangsettes en helt ny bolgepapp

og kassefabr ikk om kort tid . 

FREMTIDSUTSIKTER 

D et er utarbeidet en fnognose for utviklingen au den nuvcerende virk
somhet i den kommende 1 0-arsperiode, og i vedlagte tabell er gjengitt 
hovedtallene fr a denne fJrognose . Pa basis au for ventet salg au foredlede 

produkter og papir antas en okning au jJajJirproduksjonen fra 46.000 
arstonn i 1969 til 68 .000 arstonn i 1979. D en n od vendige kapasitets
okning viZ kunne ofJpnas pa nuvcerende papirmaskin er ett er forh oldsvis 
enkle ombygginger. 

M ed fr adrag fo r en viss andel innkjopt fiberrastoff svarer d e oven
nevnte tall til en nod vendig okning av var cellulose jJroduksjon fr a 4 1.700 
tonn i 1969, til 53.000 tonn i 1972 og til 73.000 tonn i 1979 . 

Cellulosefabrikkens kapasitet ble fullt u tnytt et i 1969. For a dekke 
det okende behov i tiden fr emover er det besluttet a anskaff e en konti

nuerlig koker som beregnes a vcere driftsklar hosten 1971. D enne an
skaff else er nodvendig ogsa av rasjonaliseringshensyn, og prosjektet viser 
en onskelig forb edring av lonnsom heten i celluloseavdelingen bare pa 
basis au den beskjedne produksjonsokning som er forventet fr em til1972. 

D et er av stor betydning at bedrift en ikke blir oppholdt i a g jennomfore 
denne modernisering sa m eget m er som vi har en fordelaktig opsjon pa 
kjop av en kontinuerlig koker. D en kontinuerlige koker er kalkulert til 
20 mill. kroner. D enne anskaff else er forste etappe i en modernisering 
av cellulosefabrikken, som fullt u t viZ omfatt e nytt sodahus, inndam p
ningsstasjon m. v. og som er kalkulert til ca. 60 m ill . kroner. 

M oderniseringen av cellulose fabrikken ant as a ville bli gjennomfort 
over en 1 0-arsperiode etter hvert som behove t for cellulose er til stede 
og i den utstrekning det er mulig a skaffe egnet virke. 

Pa lengere sikt blir cellulosefabr ikkens kapasitet fullt utbygge t vel 
100.000 arstonn, og dette betyr at m an i dagens situasjon vil ha en 
betydelig ledig kapasitet som kunne utnytt es for prod uksjon av salgs

cellulose dersom m arginalt virke kan skaf fes til forsvarlige priser, og 
ligge1 spesielt gunstig an uten nevneverdige drift sforstyrrelser ved utnyt· 
telse av installasjoner som gradvis u tbygges eller utskift es etter hvert som 

d et oppstar flaskehalser. 
R etningslinjene for ut viklingen av var bedrift har saledes i m ange ar 

vcert, og de v iZ fo rtsatt vcere en naturlig vekstrat e i takt m ed markeds

utviklingen, vertikal integrert produksjon fr em til avanserte ferdigvarer, 
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bredde i varespektrum) og a kunne ta unna det som faller av egnet 
sulfatvirke i distriktet . Disse retningslin jer er alle i overensstemmelse m ed 
alminnelig anerkjente prinsipper innen bransjen for a kunne opprett
holde en sterk og levedyktig bedriftsenhet . s pesielt ma fr emheves betyd
ningen av at masse- og pajJirfabrikasjonen er teknisk integrert. H erved 
spares betydelige belep i terking og hrlndtering av massen1 og det opp
nas kvalitetsfordeler. H ertil kommer at det fr emtidige cellulosemarked 

ma antas a bli m eget usikkert ) blant annet fordi de tradisjonelle leveran
derer gar over til selv a foredle sin cellulose. Bedrift ens fr emtid vil bli 
m eget utrygg om papirproduksjonen hovedsakelig skulle baseres pa 
innkjept cellulose, slik som blant annet bransjeradet har gitt tyd elig 
uttrykk for . 

Et vesentlig moment i vurderingen av den fremtidige utvikling er 
kraftpapirets sterke posisjon og vekstrat e internasjonalt sett. Nar det 
gjelder forholdet til plast synes det a vmre like m eget spersmal om mulig
heter til a finn e nye kombinasjonsprodukter kraftpapir / plast som det er 
a frykt e et konkurranseforhold. 

D et henvises foro vrig til vedlagte kalkyle for den trinnvise utbygging 
av var cellulosefabrikk. 

VI RKESFORSY NINGEN 

D e sakkyndige for N ordenfjellsutvalget 1963, nemlig professor) na 
skogdirekter Hans Seip og forstkandidat W ibstad ansa at det sto 1.2 
mill. m3 bartrevirke til disposisjon for eksisterende og ny industriell 
produksjon i det aktuelle omrade. 

D et er interessant a konstatere at ikke et eneste ar i 1 0-arsperioden 
1959/60- 1968/69 oppviser et sa heyt kvantum) og siste 5-arsperiode 
viser felgende tall: 

63 /64 . . . . . . . . . . . . . . . . 936.000 m 3 
64 /65 . . . . . . . . . . . . . . . . 974.000 m 3 
65 /66 . . . . . . . . . . . . . . . . 928.000 m 3 
66/67 . . . . . . . . . . . . . . . . 1.064.000 m 3 
67 /68 . . . . . . . . . . . . . . . . 808.000 m 3 

og i gjennomsnitt 942 .000m 3 eller en svikt pa over 20 %. 
I den samme virkesanalyse vurdertes sulfat virketilgangen til ca . 

200.000 m3 far samt en del reserver i virke fra Mere og fra hoyerelig
gende strok. Vart forbruk var i 1969 vel200.000 m 3. M ed var planlagte 
utvidelse har vi tatt sikte pa a nytte all bakhonved og annet tilgjengelig 
sulfat virke nordenfjells supjJlert m ed virke fra tilste tende svenske grense-
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distrikter for a dekke det virkesbehov som er beskrevet i var 10-ars
prognose. 

Fra et rasjonelt skogbrukssynspunkt er det mulig og sterkt onskelig 
m ed en betydelig okning i avvirkningen i det tronderske skogbruk. M en 
strukturelle forhold - den sterke oppstykking i sma kom binerte jord
bruksenheter der skogsdrift en i regelen er en bincering - er sa apenbart 
det hovedproblem som forst ma loses for a oppna storre avvirkning og 
rasjonell drift i skogen . 

For det kan etableres ny virkeslukende industri i distriktet i tillegg til 
en ekspanderende cellulosefabrikk pa R anheim , er det !!odvendig a 
foreta en forn yet inngaende virkesanalyse for a konstatere i h vilken grad 

N ordenfjellsu tvalgets forut setninger holder stikk. H erunder b•n man ta 
i betraktning eiendomsstrukturene og andre okonomiske faktorer som er 
bestemmende for det kvantum som kan fr emdrives m ed lonnsomhet . . . 

M ed assistanse av vare virkesleverandorer i S verige er vi i ferd m ed a 
bringe pa det rene hvilke k vanta sulfatvirke som man i fremtiden kan 

regne m ed fra grensedistrikt ene. En betydelig ekspansjon av cellulose
fabrikk en ma for en vesentlig del baseres jJa virke fra disse distrikter. 

KONKLUS]O NER 

D et er av vital betydning for Ranheim PajJirfabrik av hensyn til d ens 
ansatte og de verdier som er nedlagt i bedrift en at den ikke blir fratatt 

sitt rastoffgrunnlag. D et er ikke rasjonelt a etablere ny industri dersom 
det skat skje pa bekostning av eksisterende, veletablerte bedrift er. 

D et er nodvendig a foreta en ny inngaende okonomisk virkesanalyse 
for det aktuelle omrade, og a finn e nye virkemidler i skogbruket for a 
oppna 0ket avvirkning. 

A bygge enna en cellulosefabrikk i Trondelag vil vcere slosing m ed 
0konomiske verdier. D e samlede investeringer ved en stor bedrift som 
ligger vel til rett e for gradvis ekspansjon, er langt mindre enn ved ofJP
deling i to. D et siste bryter m ed strukturrasjonaliseringens enkleste prin
sipper og er forfektet gjentatt e ganger, ikke minst fra skogeierhold. 

Virkesanskaffelse til en stor cellulosefabrikk vil by pa vesentlige for 
deter fremfor at to fabrikker konkurrerer om det samme virke. 

Ranheim den 28. januar 1970. 

Sammenholdt m ed Nordenfjellsut valgets utredning av 1961 og den 

etterf0lgende behandling i Industridepartem entet og Stortinget fr em til 
1964, har vi sflkt a vurdere var planlagte celluloseproduksjon for en 
1 O-ars periode: 
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Antatt virkesdekning ved planlagte utvidelser au cellulose
fabrikk en sammenholdt m ed Seip og Wibstads « Virkesbalanse 
for ny industri», inntatt i N ordenfjellsutvalge ts inns tilling til 
lndustridepartem entet i 1961 , samt Ranheim Papirfabriks 

sannsynlige virkesdekning i 1970. 

Planlagt celluloseproduksjon Nordenfj ells-
og virkesdekning utvalgets 19 70 1972 1979 

utredning 
2) 2 ) 

Prod. cellulose i tonn 40.000 42.000 53.000 73.000 

Bakhon f.m3 100.000 124.000 100.000 100.000 

Rundvirke Tmndelag 
og Helgeland f.m3 100.000 23.500 56.250 90.000 

1 ) 

Annet norsk virke f.m2 0 59. 750 20.000 20.000 

Importvirke f.m3 0 3.000 63.750 120.000 

Total virkesdekning f.m3 200.000 210.000 240.000 330.000 

Anm. 1 : Ink!. betydelig reduksjon av virkeslager 
Anm. 2: Polys ulfid-metoden med 4.5 f.m3 virke/tonn cellulose 

Sid en ledelsen i N ordenfjeldske T reforedling A /S har gjort kjent at 
bedrift en akter a oppfeJTe en sulfat cellulosefabrikk m ed beregnet ars
produksjon 40 .000 tonn basert pa «av fallsvirke», herunder bakhon, 
importvirke m. m ., ma det vane oss tillatt a dokumentere de forutse t
ninger som under den mangearige behandling au virkessituasjonen 
nordenfjells ( 1959- 1964) ble lagt til grunn ogsa for den da eksisterende 
treforedlingsindustri - i denne forbindelse spesielt var be drift: 

I St. prp . nr. 56 (1961-62 ) finn er bi blant annet pa side 3 i kapitel 

om «Rastoffsituasjonen nordenfjells» : 
«For Ranheim PafJirfabrik er det ved produksjon au ca. 40 .000 
tonn kraftpapir regnet m ed et virkesbehov pa ca. 200.000 m3, 
hvorav ca. 100.000 m3 rundvirke au bartre. -- » 

Underforstatt skal de m anglende 100.000 m 3 dekkes ved bruk au 
bakhon, hvilket bekreft es pa side 22 i vedlegget ( hvori er inntatt Nor
denfjellsutvalgets innstilling til utredning au sporsmalet om en hensikts
messig utbygging au treforedlingsindustrien nordenfjells) : 

«Virkesbalanse for ny industri nordenfjells ( i 1000 m 3) 

Ranheim 
Midtmalt fum 

100 

6 

Bakhon 
100» 



og pa side 23: 

O veTskuddet av sulfat viTke, furu midtmalt og bakhon, eT dog 
ikke stene enn nedvendig for a gi en sikkeT temmeTdekning ved en 

utbygging av A /S Ranheim PajJiTfabrik pa 40.000 tonn.» 

Pa side 25 uttaler N ordenfjellsutvalget det sam m e som anfert fJll side 
22, nemlig at: 

«For R anheim PajJirfabrik er det ved PToduksjon av ca. 40.000 
tonn kTaftpapiT regnet m ed et viTkesbehov pa ca. 200.000 m 3 , 

hvoTav ca . 100.000 m 3 rundvirke av bartre, o.s.v .» 

I St.melding nr. 26 ( 1963-64 ) : «Om N ordenfjeldske TrefoTedling A /S. 
Endrede planer foT bygging av avisjJajJirfabrikk i Trendelag. 
Under kapitel 6, «Tl irkesspersmalet»- side 9: 

«For Ranheim er det ved en produksjon av 40.000 tonn kraftpapir 
( navmrende kajJasitet ved de ankontinuerlig drift ) regnet m ed et 
virkesbelwv fJll ca. 200.00 m3, hvm·av ca. 100.000 m 3 bakhon fra 

sagbrukene og ca. 100.00 m 3 Tund viTke av baTtre.» 

Pa side II gjengis et brev av 3. oktobeT 1963 fra Nordenfjeldske Trefor 
edling A /S om bedrift ens virkesbehov, hvor det blant annet heteT: 

«D et er ;ba denne basis vi kan gjendrive R anheims fTykt for at en 
utvidelse av V(tT e anlegg til 2 papirmaskiner vil eke vart tommer
behov vesentlig utover det kvantum N ordenfjellsut valget fant til

gjengelig for vart selskap. » 

D et er nmrliggende a peke jJa denne uttalelse na naT N ordenfjeldske 
Trefor edling A /S onsker a utvide sitt virkesforbruk m ed ca. 200.000 m 3 

pT. aT. D ejJartementet er imidlertid sa godt kjent med forut se tningene 
om et «virkestak» for N ordenfjeldske Treforedling A /S pa 300.000 m 3 

jJr. ar, at vi ikke skal ga nmrmeTe inn her pa, bare g jengi av et P.M. 

av 26. juni 1963 fra Nordenfjeldske Trefor edling A /S ( se side 18 i oven
nevnte Stortingsm elding) : 

«Utbyggingsalt ernativet 2 jJapinnaskiner m /sliperi vil pa denne 

basis ikke belaste det norske temmermarked ut over det kvantum 
som N ordenfjellsutvalge t har bygaet sin innstlling fJa , og som har 
damtet grunnlaget for stiftelsen av N ordenfjeldske TTefoT edling 

A /S.» 

Pa side 22 i S tort ingsm eldingen (vedlegg) sit erer Nordenfjeldske Tre
foT edling A .'S fra et brev av 22. oktober 1963 til lndustridefJart em entet: 

«Vi vil ogsa presisere at Skogeierforbundet eT interesseTt i at A(S 

Ranheim Papirfabrik skal fa d ekket sitt virkesbehov .» 
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O g lengere ned pa samme side: 

«N ordenfjellsutvalge t har vurdert sagbruksindustriens naturlige 
virkeskvantum ut fra kvalitetskrav og behov til ca. 50.000 std. pr. 
ar, tilsvarende ca. 400.000 m 3 pr. ar og Ranheim s t0mmerbehov 
i tillegg til den tilgjengelige bakhon til ca . 100.000 m 3 pr. ar.» 

( Understreket au oss) . 

Pa side 25 i Stortingsm eldingens vedlegg heter det blant annet i et brev 

au 29. november 1963 fra Norges Skogeierforbund til Industrideparte

m entet: 

Ranheims virkesdekning har N ordenfjellsutvalget forut satt ordnet 
ved at d~nne bedrift i tillegg til bakhon fra sagbrukene, skal tilf0res 
100.000 m 3 rundvirke au bartre pr. ar. » 

Og lengere nede pa samme side: 

Etter var m ening er Ranheim Papirfabrik en tidsm essig og rasjonell 

bedrift sam ogsa kan tjene skogbrukets interesser, dels ved a avta 

sulfatvirke fra skogene og dessuten ved a ta bakhon fra sagbrukene 

og dermed skape en best mulig 0konomisk status ogsa for sag

brukene. Norges Skogeierforbund og skogeierforeningene norden

fj ells er derfor interessert i at denne bedrift skal besta og er ogsa 

villige til a dr0ft e sp0rsmalet om fremtidige arvisse leveranser til 

denne fabrikk. » ( Understreket au ass) . 

D en alminnelige oppfatning pa alle hold under hele behandlingen au 
virkesproblem ene i for bind else m ed opprett else au N ordenfjeldske Tre
foredling i arene 1959- 1964, var at alt tilg jengelig sulfatvirke skulle 
reserveres Ranheim. D e 200.000 m 3 bakhon og furu virke var ikke noe 
«tak» pa samme mate sam Nordenfjeldske's 300.000 m 3 . Om det ikke 
uttrykkelig ble salt pa papiret, ville ingen den gang hatt noen innvending 
mot at Ranheirn Papirfabrik fikk ekspandere i takt rned 0kningen i 

tilg jengelig virke. D ett e kommer ogsa til uttrykk i den samarbeidsavtale 
sam var be drift inngikk m ed N ordenfjeldske Treforedling A fS 16.-19. 
oktober 1964 etter initiativ au ledelsen iN ordenfjeldske Treforedling A /S 
og N orges Skogeierforbund. H er heter det i overenskomstens punkter 
3 og 4: 
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«3 . Det samarbeides om virkeskji!Jpene ved at Nordenfjeldske Trefor
edling AJS og A /S Ranheim Papirfabrik kontraherer virke for 
begge bedrifter og videreleverer til hverandre ordinan-t virkessorti
ment - prima granslip til N ordenfjeldske Treforedling AJS, sulfat
virke til AJS R anheim Papirfabrik - til selvkost. 

4. Dersom ikke tilstrekkelig sulfatvirke au sagbruksav fall, rundvirke, 
etc. er tilgjengelig for dekning au A /S R anheim Papirfabriks behov, 
skal A/S R anheim Papirfabrik kunne kji!JjJe prima granslip, idet det 
tas sikte pa best mulig virkesdekning for begge parter i forhold til 
deres rastoffbehov.» 

O vennevnte samarbeidsavtale er fremdeles gjeldende og beviser klmt 
at ikke bare var det en forut setning at Ranheim skulle disponere alt 

sulfat virke i landsdelen, men ogsa at Nordenfjeldske Treforedling A /S 

overhodet ikke hadde tanker for a bygge noen cellulosefabrikk basert pa 
den slags virke. 

N ordenfjeldske Treforedling A /S akkviescerte i 1963-64 ved et «tak» 
pa 300.000 m 3 norsk bartrevirke og tok selv ansvaret for den tvilsomme 
husholdering med kvantumet ved utelukkende a basere silt eget rastoff 
pa mekanisk tremasse til tross for alvorlige og sakkyndige innvendinger 
fra Bransjeradet for Treforedlingsindustrien, se dett es uttalelse til I ndu
stridejJartementet om N ordenfjeldske Trefor edling A /S endrede planer 
for bygging au avispapirfabrikk i Tri!Jndlag au 28 . juni 1963. 

KONKLUS]ON 

Vi mener med ovenstaende a ha vist at var bedrift har en slags 
«fi!Jrsterett» til bakhonen i det nordenfjeldske Norge. 

I over 60 ar har vi tjent det tri!Jnderske skogbruk og den tri!Jnderske 
sagbruksinduslTi ved a avta og foredle avfallet fra de mange sma og 
store sagbruk, ikke bare til enkle bulkvarer, men til hi!Jyt foredlede pro
dukter. Vi har betydd meget for landsdelens nceringsliv og sysselsetting. 
Enna er vi en liten bedrift i intemasjonal malestokk, men vi har tatt mal 
au ass til a bygge ut bedriften i den utstrekning sam virkessituasjonen 
tillater. Denne malsetting har alltid vcert var rettesnor. 

F ori!Jvrig henviser vi til «konklusjoner» pa side 4 i var utredning til 
lndustridepartementet au 28. januar 1970. 

Ranheim den 8. februar 1970. 
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Referat fra mote 1 bedriftsutvalget 
M0t et ble holdt 17/12 - 69 i konfe

r a nserommet i hovedkontoret s kjeller 
fra kl. 18.00. 

Da gsorden: 
1. Orienter ende m eddelelser fra be

driftsledelsen. 
2. Eventuelt. 

Orien terende m eddelelser f ra 
bedrij ts ledelsen . 

Direkt0r Over wien ga f0rst en del 
utfyllende opplysninger i tils lutning 
til det ek st raordinrere m0t e i bedr ifts
utva lget den 11. desember. I m ellom
tiden ha r N ordenfjeldsk e Trefored
ling A/S offentliggjort sine p la ner om 
a unders0k e mulighet ene for a bygge 
en sulfa t cellulosefabrikk i tilknytning 
til sin pa pirfa brikk i Skogn. Videre 
h a r denne bedrifts styreformann, a d
ministrerende direkt0r og sjefsinge
ni0r g itt stort sett likelydende inter
vjuer til tnmderpressen og bla nt a n
net opplyst a t foruten svensk virke, 
vii m a n basere seg pa sagbruksavfa ll 
( bakhonved ). 

Over wien gjentok sine uttalelser 
f ra m 0t et den 11. desember, a t dette 
er en m eget alvorlig sak som i verste 
f a ll k an ha m eget kjedelige konse
l~venser for var bedrift. Man rna 
r egn e m ed at i siste instans vii sak en 
bli a vg jort a v Industridepa rtem entet, 
muligens a v Stortinget . 

Over wien r edegjorde for resulta t et 
a v driften hittil i ar og utsiktene 
fremover. Ma rkedssit uasjonen er st a 
dig god, og det har lykkes a oppna 
noe bedre eksportpriser fra 1. janua r 
1970. Ordresituasjonen er tilfredsstil
lende. Va nn- og kraftsituasjonen er 
ikke Ienger truende, m en de store 
ek st raordinrere kraftkj0p som ved
va r er , er en sterk bela stning pa vart 
r egnsk ap . 

I de siste pa r m a neder har rep re
sentanter for det internasjonalt a ner
kjente konsulentfirma Biljeveld Con
sulting AG g jennomgatt va r organi
sasjon og fremkommet m ed en r ekke 
fors lag til m ere effektiv a dministra 
sjon av a ile fa brikkens a vdelinger . 
Bla nt a nnet vii pla nleggingskontoret 
styrkes og sna rlig over gan g til fore-
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byggende vedlikehold k a n ventes. 
Budsjetteringen vii bli m ere det a ljert 
utformet og ventes benyttet som m a l
setting og hjelpemiddel i de forskj el
lige «omkostningssenter e». 

De nye rutiner vii sette store kra v 
til aile de a nsatte, m en st0r re effekti
vitet pa a ile hold a nses n 0dvendig om 
vi m ed var bedr iftsst0rrelse vii h evde 
oss i den st adig 0k ende konkurranse. 

Kire r ga deretter en orientering om 
de l0pende invest eringsarbeider .. B01-
gepapp-prosj ektet utvikler seg fo r t
satt if0lge p rogrammet m ed oppf0-
relse av produksjonsha ll , a nsk affelse 
a v m askinutst yr og a ll a nnen forbe
redelse. Den nye da mpkjel blir noen 
uker fo rsinket og ventes dr iftsklar 
ved a r sskiftet. Ar beidet i m ek. verk
sted h a r dr0yet ut pa g runn a v tid
krevende forb eredelser med byggetil
la t else for det nye jernlager. 

P a st yrem 0t e den 5. desember b!e 
det besluttet a ga til diverse a nskaf
felser for perma nent a nvendelse av 
polysulfid-metoden. Dette a rbeid vii 
vrere avsluttet etter ferien 1970. Di
ver se mindre investeringer , bla nt a n
net tilsetning av svovelsyre til ersta t
ning for a lun pa pa pirmaskinene ble 
besluttet. 

For0vrig henvist e Kirer til den tid
ligere bekjentg j0relse a v plan ene om 
a utvide cellulosefa br ikken . 

M0ller ga deretter en kort orien
t ering om forholden e i driftsavdelin
gene. H a n sa innledningsvis a t a lt 
gikk stort sett norm a lt i a ile a vdelin
ger. En lekka sje i et mr i da mpkjelen 
kunne ha fatt lan g t st0rr e f0lger enn 
hva tilfelle va r. F eilen ble oppdaget 
tidlig og ut bedret f 0r noen sk a de va r 
skjedd. R epresenta nter fra levera n
d0ren ska l na unders0k e om repa ra 
sjonen er tilstrekkelig for a hindre 
nye lekkasjer. 

Fors0ket m ed plastvirer pa enkelte 
a v va re papirmaskiner er gatt meget 
bra. P a PM3 h ar en plastvire vrert i 
drift h elt siden i f ebrua r, bortimot 10 
m an eder. Det er g jort fo r s0k m ed 
virer av plast pa PM1 og PM4, og for 
P M5 er det ogsa en p last vire i bestil
ling. Hvis fors0kene med pla stvirer 
holder hva de lover , vii det bety en 



ikke ubetydelig r eduksjon av kost
nadene for maskinbekledning. 

I E-avdelingen er det fremdeles 
stort press, isrer nAr det g jelder skjre
ring av a rk. 

EVENTUELT 
M0ller ga en kort orientering om 

den nye hovedavtalen som trer i kra ft 
1 /1 1970. Det er oppnAdd enighet om 
bla nt a nnet en fe lles erkl rering om 
permisjon for de a nsatte i forbindelse 
med utda nnelse, regler som st yrker 
tillitsmennenes stilling i deres arbeide 
ved bedriftene, regler om fremgang s
mAten ved introduksjon av nyansatte 
i bedriften , v isse regler om ut10nning 
over ba nk og trekk av fagforenings
kontingent. 

P eder Myhre spurte om avdelings
utvalgenes effektivitet var synkende. 
H a n m ente a t det lave a nta ll m0te
rapporter kunne tyde p i\. det. 

M0ller m ente derimot a t det ikke 
var riktig A mAle avdelingsutva lgenes 
effektivitet gjennom a nta ll m0ter. 
Man ska l ikke holde m0ter fo r m0te
nes sk yld, men b0r h eist ha konkrete 
saker A dr0fte. M0ller viste til a t flere 
rasjonaliseringstiltak er g jennomf0rt 
ved avdelingsutvalgenes hjelp. 

Kirer sa a t det ville vrere beklagelig 

hvis avdelingsutvalgenes virksomhet 
slappes av. M01ler satt e frem forslag 
om A innka lle til bedriftskonferanse 
(samtlige medlemmer av bedriftsut
valget og avdelin gsutvalgene). 

Gipling spurte hvor la ngt man er 
kommet i arbeidet med utvidelsen av 
verkstedet . 

Kirer forta lte a t 1. trinn, bygging 
av nytt jernlager, er beregnet ferdig 
t il vAren. Deretter vil m a n ta fa tt pi\. 
inndelingen av verkstedet . Endelig 
utkast vii bli frem lagt for avdelin;;s 
utvalget i m ek. verksted. 

Dyblie spurte om det forelA noe 
nytt fra ordf0rer Sag0r's side om 
trykkbasseng m . v . fo r forsynin.:; av 
vann til nye tomter pi\. Reppe event. 
ogsA i VikAsen. 

Myh re visste at sak en enna sirku
lert e innen de kommunale instanser, 
bl. a. ha dde den passert skolestyret, 
men det fore!A intet n ytt. 

Dragkampen mellom va nnverk et og 
elektrisitet sverket om J onsvannstun
nelen , har visstnok f ort t il at R a n
heim Kraftverk er skj0vet Ien ger ned 
p i\. prioritetslisten, til fordel for a ndre 
p rojekter vedr0rende e:ektris itet sfor
syningen . 

M0tet hevet kl. 20.00 

-)<-)<-)< 

Protokoll fra ekstraordincert mute i bedriftsutvalget 

M0tet ble holdt i konfera nserommet 
i hovedkontorets kjeller fra kl. 14.30. 

Fravrerende: A . Efschen og P eder 
Myhre. 

Tilstede: Th. Overwien, A . M01ler , 
E . Dyblie, A . Gjengst0, 0. Larsen, K. 
Hilmarsen , S. Mosand, L. Auran, F. 
Kirer, P . Moen , E. Gipling, G. H aavi, 
A. Knudsen , J. Svendsen, A. Berge, 
Aud Eidem og 0. Wennberg. 

BAde m edlemmer og varamenn var 
innka lt. 

Direkt0r Overwien ga en kort ori
entering om den pressemelding som 
var utsendt g jennom NTB samme dag 
og som m Atte ventes inntatt i dags
pressen den pAf0lgende dag. 

P A styrem0te i bedriften den 5/12 
var besluttet A inngA avt a le m ed 
Myrens Verksted om option (fA p i\. 
hAnden) for levering av en kontinuer-
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lig koker m ed d0gnkapasitet ca. 300 
tonn. Kokerkapasitet en vii bli utnyt
tet etterhvert som cellulosefabrikken 
for0vrig blir utbygget og i den ut
strelming som det er mulig A slmffe 
egnet virke. Det er tanken a ombygge 
flere a v papirmaskinene m ed h en
blikk p i\. A 0ke produksjonen og t il
passe denne til de endrede k rav som 
gj0r seg g jeldende pa kraftpapirmar
k edet. 

Overwien orienterte ogsA om de 
planer Nordenfjeldske Treforedling 
A /S omgAs om bygging av en ny sul
fatcellulosefabrikk pi\. Fiborgtangen, 
planer , som hvis de blir rea lisert, rnA 
ventes A ha vidtrekkende f0lger for 
vAr virkesforsyning. Sp0rsmi\.let vii 
bli tatt opp m ed Indust r idepn.rtc
mentet. 

M0tet s lutt k l. 15.00. 



VERKSTEDKLUBBEN 60 AR 
Den 10. m ars i a r k a n verkst ed

k lubben se tilbake p a 60 a rs virke. 
K lubben ble stiftet 10. m ars 1910 og 
var da en stedlig avdeling av Norsk 
J ern og Metallarbeiderfor bund. 

Verksteda rbeiderne ble i 1924 til
sluttet Norsk Papira rbeiderforbund, 
og klubben fikk da en annen k a r akter 
enn opprinnelig t enkt, da den ikke 
Ienger ha dde forha ndlingsr ett. 

Men dette til t r oss ha r klubben a ll
tid og vil a lltid fortsette a a rbeide for 
verkst edfolket s interesser . Verkst ed
klubben ha r ogsa h a tt stor bet ydning 
som k a m er a tklubb, hvor festlige sam
m enkomster m a nge gan ger h a r g itt 
utslag i m untre episoder. 

Ga mmelka r ene k a n fortelle a t f 0r 
i tida ble det a rra n gert ba de sk0yt e
J0p og skirenn i klubbens r egi. Men 
dette er sannsynlig vis sa la ng t tilbak e 
som dengang kail!an bragte m ed seg 
k a ffe pa sj01laga kopperspa nn, som 
de va rmet opp over essa. 

Verkstedklubben ha r ha tt som tra 
disjon a vise sine medlemmer opp
m erk somhet ved bryllup, s0lvbryllup 
og runde arsdager , en t radis jon som 
fo r tsa tt blir holdt i hevd pa a ller best e 
m a te, et f elt som k asserer Alf Midt
gard ha r of ret m ye a r beid p a. 

Det h adde vrert pa sin pla ss a nevne 
en del navn fra de tidlig ste a r i klub
b~ns historie, men som kjent utva skes 
ba de navn og minner med tiden , og 
den samme skjebne sk a l ogsa va r e 
eldst e p rotokoller ha lidt, etter hva 
vittige tunger k an fortelle. Vi ha r da 
h eller ikke disse a steJtte oss til. 

Men sik k ert er det a t ma n ge h a r 
nedlagt et p risverdig arbeid i styre og 
stell innen klubben g jennom arene. 
T akket vrere disse ek sisterer klubben 
fortsa tt og k an feire sitt 60-a rs jubi
leum i a i ', 

Jubi!eet vi! bli fe iret m ed et a rra n
gement i F olket s Hus den 6. m a i. 

Fra en «smedf est» i Folkets H us i 1929 med premieutde l ing etter sk irenn . 
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1927' 

Edv. K mttsen og T rygve Eriksen 
konkurrerer pa sk0yter 

1920 

H vilepause utenjor det gamle verk 
stedet. Foran: J ctkob Eriksen og Karl 
B.i0rnstad. - Bak, fra v. : B ernhard 
Haugan, J akob Grytbak, (uk.ient), 
Alvin Andersson, Law·its Eriksen og 
Karl Wikstr0m. 

1970 

De fire til venstre a1·beider i dag i instrumentverkstedet. D e tre til lwyre i 
rekvisitaen. Pa neste side finner vi st0rstepa1·ten av cle som arbeicler i Mek. 
verkstecl i clag. 
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BJARNE SANDTRD 
Sandtr0 ble a nsatt i verkstedet for 

et tre m aneders vikariat i 1925 - og 
ble der i 40 ar, og vi eldre vii huske 
h a m som verksmesteren , og sen er e 
luaft sjefen, som kjente fabrikken ut 
og inn, og som alltid visste rad til a 
holde hjulene i gang, og serget for at 
nedvendige, og ikke minst uventede, 
stopp ble begrenset til et minimum. 
H a ns energi og arbeidsglede va r ma
keles, og ha n levde faktisk i og for 
fabrikken. Den ble etterhvert ogsa 
hans hobby -- og a ndre hensyn og 
interesser skjev han la ngt bakenfor. 
H a n va r utrustet med et lyst humer, 
kjapp r eplikk, oppfinnsomhet og vii
Jig hjelpsomhet. N ei fantes ikke i 
h a ns vokabular. Og som det matte ga 
- ble ha n utnyttet - ba de i tide og 
utide - og arbeidsdagene ble la nge, 
sa kone, barn og middagsmaten m a tte 
pent vente. 

D et var ingen ny og hypermoderne 
fabrikk Sandtre kom til , og de tunge 
og vanskelige mellomkrigsar fikk han 
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til gagns fele pa kroppen. Nyanskaf
felser fantes det ikke penger til, det 
gamle og nedslitte m a tte greie seg. 
Rek det , m atte r eparasjoner forega 
brennkvikt og utferes av fa og ofte 
underbetalte folk. Verkstedet var 
tra ngt og n0dt0rftig utstyrt, mate
ria lbodene sma, sa m eget ble liggende 
ute og kunne vrere vrient a fa tak i 
nar h0stm0rket kom, og senere sn0 
og is. Men det g ikk utrolig godt. 

Ikke at Ra nheim var i noen srer
stilling. P apir og Tekstil ble ha rdest 
r a mmet av konjunkt urene, og i sven
ske eyne lignet et pa r eldre norske 
fabrikken «skraphauger m ed !itt liv 
i, hvor m askinene ha ng i skolisser og 
sikkerhetsna ler» - ifelge en t eknisk 
«sakkyndig » som ofte ble sitert i 
bra nsjen . At det likevel h an glet og 
gikk, skyldtes ikke minst dyktige og 
utrettelige verksmestre a v Bjarne 
Sa ndtres type. 

Fra 1932 til 1937 bodde jeg pa hybel 
i 2. etasje pa kontoret. Konstruksjons
ingeni0r Leif Gaarder bodde pa nord
hybelen m ed fin utsikt over fjorden, 
og jeg glemmer a ldri de uta llige kvel
der Sandtre kom oppom for a fa luf
tet noen av sine saker med Gaarder. 
Der fa ntes et godt utva lg m ed tek
niske tidsskrifter og et a jourfert k a r 
totek, og den rolige og kloke profes
sor og den iderike og erfarne prakti
]{U S utfylte hverandre stralende og ble 
best evenner. Deres store g lede va r 
den nye papir m askin nr. 1 som ban
k en ha dde gatt m ed pa a finansiere 
og som Ka rlstad Mek. Verksted 
leverte til selvkostende. Deres kon
st a nte sorg var pa pirmaskin nr. 2, 
som stadig ble bygget om pa tegne
brettet, men som det a ldri ble bevilget 
penger til. Lerdagskveldene kunne bli 
la nge, srerlig hvis jeg nylig var kom
m et hjem fra la ngreis m ed brosjyrer 
og prever , siste rykter og bra nsje
sladder plus selgerskrener. Ut pa 
morgensiden var R a nheim utvidet -
fremtidens fa belmaskiner installert, 
skorsteinen endevendt, og isbjernen 
hadde g lefset i seg a lle brysomme 
konkurrenter .. ....... . 

I januar 1951 reiste disponent Over
wien til Amerika. H a n ga beskjed om 
na r flyet g ikk fra Oslo og pa hvilket 
t elefonnummer han kunne treffes fer 
flyavgang - om noe skulle komme 
pa . Kvelden fer ble det sent f0r jeg 



kom ut fra kontoret , og fikk da se 
noen folk i bengalsk belysning m el
lorn h uggeriet og det gam le soda hus. 
Til min forundrin g var det kommet et 
imponerende hoyt springvann midt pa 
den a pne plassen hvor ventende f lis
vedbiler pleide sta. Et stort ror var 
sprunget lekk, og den k a lde syndflod 
sa ille ut. For jeg rakk ned til ast edet 
b le va nnsoylen borte, og nedi groften 
satt Sandtro i bla dressen pa hullet i 
roret og herjet m ed en stor skrutrek
ker og ditto skiftnokkel 

Bjarne Sa ndtro vokste opp pa for
eldrenes sm a bruk Sa ndtroa i Ma lvik, 
g jennomgikk Trondhjem s Teknisk e 
Mellem skole 1919- 21 og arbeidet i 4 
ar som lreregutt ved H omm elvik Verft 
- etter sigende for 8 ore pr. time. 
Fra 1925- 1965 var ha n ved R a nheim 
Papirfabrik. 

Han var g la d i Ma lvik, og som «ut-
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flytter » var ha n med pa de t o lyse
kroner til kirken , og betegnende nok 
g r eide han a fa frem en vannledning 
til kirkegarden , hvilket andre hadde 
opp gitt som umulig. 

H an overtok eiendomm en etter sine 
foreldre og plasert e en g ift da tter der, 
delt e av et par mal til datter nr. 2 og 
beholdt et lignende a real selv, hvor 
han r akk a bygge seg et ideelt kar
hus, eller rettere en onskedrom av et 
lyst p ensjonisthjem, hvor doren sto 
apen for barn og barnebarn, slekt og 
venner. 

T ross snostorm og kulde fyltes 
Malvik kirke av de ma nge som i t akk
nem lighet onsket a vise ham den siste 
rere, og sognepresten kunne m ed fu ll 
deknin g si m a nge p ene ord om m a n
n en Bjarne Sa ndtro, innen ha n lyste 
fred over ha ns minne. 

E2 

Arsmete i ,IS BJ fJ R N" 
Onsdag 11. februar holdtes arsmote 

i foreningen «lsbjorn». Va lgen e fikk 
folgende r esult a t : 

Formann : Odd Trosterud ( 1 ar) 
Sekretrer : Olaf Torgersen (2 a r) 
Styremedlem: Brynjulf Moksnes (2) 
Va rama nn til styret: Odd Svebakk (2) 
Underkasserer, Trondheim : 0istein 

Henriksen ( 2) 
Bedriftsutvalg: Aksel Ber ge, vara

m ann Arvid Gjen gsto (begge 2 ar) 

Jeg gar inn for gull -

Det b!ir lite gull til skitroppen var 
i Vysoke T atra ser det ut til. Nar 
dette skrives er r iktignok hopprennet 
i den store ba kken og 50 km ig jen, 
m en ..... Ja, jeg sier ikke m er. Det 
er lite jeg k a n gjore fra eller til h er. 
Men den tingen v i! jeg ha sagt: J eg 
har t enkt a t a gull. I folk ela ndsk am
pen pa ski mot Sverige, nem lig ! Du 
behover ikke a dra pa smilebandet av 
den g runn. Kampen er i full gang 
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Verneutva lg: Sverre Wikdahl (2) og 
varamann: Asmund Antonsen (2) 

R evisorer: B ir ger Olsson - L eif Syr· 
stad. 

Valgkomite : H ans Saksvik - Petter 
Eriksen. 

R epresenta nt til va lgkomite i byen : 
Leif Syrstad. 

Ref. 

den. Ta deg en tur opp i m a rka sa f ar 
du se spor i snoen. Skispor og dyre
spor. J eg k appes med rev og r a dyr og 
elg om a !age spor i snoen. J eg vet 
ikke hvem som er likest a v oss stil
messig. Kanskje har radyret noe a v 
Johs. Harvikens eleganse i seg, hvis 
det ikke er omvendt. Men Ia ga m ed 
det . Stil eller ikke stil. Etter s ikkert: 

J eg gaT inn foT gull! 
Old Boy 



Naturvett 
I presse, radio og TV h0res stadig 

at vi mfl. bruke naturvett. Med ordet 
na turvett menes at vi ska l bruke vett 
og forstand n fl.r vi ferdes i skog og 
mark. 

Det er mange ting vi skal V:l)re 
oppmerksom pfl. i naturen , m en i dag 
er det vel f0rst og fremst den stadig 
0kende tilgrisingen av naturen som 
ordet naturvett appellerer til. 

Vi drar ut p fl. tur i v fl.r herlige n atur 
m ed ryggsekken full av god m a t og 
drikke og nyter friluftslivets gleder. 
Men hvorledes ser det ut etter oss? 

All mulig slags emballasje. Mat
rester og andre ting ligger str0dd 
ig jen over a lt , til tross for at det m fl. 
da vrere mye lettere fl. ta det med 
hjem igjen n fl. r a lt er fortrert, eller 
umake seg til fl. kaste det i samlekop
per og sekker, som de n fl. blir fl er e og 
flere av. 

Vfl.r velsta nd k a n a vleses pfl. hva vi 
kaster, og eksperter har regnet ut at 
i fl.r 2000 vil dette a ndra til 600 l pr. 
person pr. dag, og da ser de bort fra 
selve kloakkavl0pet. 

Engangs plastflasker til melk, brus 
og 01 osv. blir m ere og mer e brukt, og 
i Sverige regn er man med a t om ikkc 
Ienge blir alt 0Iet t a ppet pfl. plast
flask er, - og nfl.r m a n da h0rer a t 
svenskene drikker 1 millia rd flasker 
01 om fl. ret, forst fl. r man hvilken kolos
sal mengde dette blir. 

Dette som foregfl.r i naturen i dag 
er uvett, og noe av denne slendrian 
har vi dessverre ogsfl. i fa brikken. 

Selv om velsta nden 0ker og vi k an 
tillate oss tinrr i dag som var nrermest 
utenkelig for noen fl.r tilbake, skulle 

Fabrikkvett 
det ihvert fall vrere i a lles interesse a 
ha arbeidsplassen i sa god orden som 
mulig. 

Det snakkes sa mye om orden, r en
hold og trivsel pa arbeidspla ssen, -
en ting vi a lle er enige om. 

J eg synes bedriften har gjort mye 
her m ed pene, lyse sanitrerrom, m en 
det hjelper sa lite nar enkeltes st0rste 
forn0ye!se er a grise til m est mulig 
til stor forargelse for a lle de andre. 

En ting som begynner a ta over
h a nd og som st0rsteparten a v oss k a n 
vrere med fl. rette pa, er den likegyl
dighet og slendrian som vises m ed 
flaskene fra brusautoma t ene. Over a lt 
hvor du gar i fa brikken , fra kjeller 
til t a k , i alle kroker og krrer finn er 
du tomflasker. At det ikke er skjedd 
ulykker er r ett og slett flaks. For hva 
skal m a n si n a r man tipper opp en 
papirrull og finner en knust fla ske 
inni hylsa eller knuste flasker m ellom 
rullene. Det ser ut som at n a r bedrif
t en g j0r noe til felles best e for oss 
a lle, er det a lltid noen ffl. som skal 
edelegge for a lle. 

Tendenser til utglidninger nar det 
g jelder orden og r enhold h a r vi ogsa, 
og vi rna a lle ga inn for - ja, la det 
ga sport i fl. ha hver m a nns plass sa 
ren og ryddig som mulig . 

Det er like viktig a bruke «fa brikk
vett» pa a rbeidsplassen som «n atur
vett» i naturen. 

Sta tistikken viser a t ma nge ulyk
ker kunne vrert unngfl.t t med god or
den og r enhold pa arbeidsplassen. 

Til syvende og sist er vel ogsa dette 
det s t0rste bidraget a lle k an vrere 
m ed a gi til t1"iVSel pa aTbeidsplassen. 

T . B. 

Fra 1970 tiltrer Arvid Wanaas som m edlem au redaksjonskomiteen 

i R anheims-Nytt . Vi rmsker ham velkommen! 

R e d. 
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Nesten 9000 sykedager . 
I 1969 

HOLDER VI OSS I HELSEMESSIG FORM? 

Dr. Smith Zete1· her forhapent ligvis jo1·gjeves etter musk elknuter 
hos en av de ansatte ved bedTijten 

Med 19 Ars pra ksis som bedrifts
lege bla nt oss skulle dr. Odd Smith 
vrere den rette til A g i oss en peke
pinn om hvordan vi tar va r e pA oss 
selv i tidens stadig ekende press og 
jag, samt hvilk et opplegg som fun
gerer for A hjelpe hver enkelt av oss 
m ed dette. 

Dr. Smith er tilfreds m ed og stolt 
av den plass og de hjelpemidler ha n 
i dag disponerer i sitt arbeid ved be
driften . Ha n forteller oss a t ha n ved 
flere anledninger har vist sine konto
rer frem til kolleger og arkitekter 
som eksempel pA hvorda n bedrifts
legekontorer b0r vrere. 

Fra bedriftsleger Adets forskrifter 
for bedriftslegeordningen «sakser» vi 
det edle formAl: «FormAlet m ed be
driftslegeordningen er A verne om og 
fremme helsen til de a nsatt e - bAde 
fysisk , m entalt og sosialt, samt A 
fremme hygienen p A a rbeidsstedene.» 

- Virker bedriftslegeordningen hos 
oss slik a t vi klarer A fylle denne vide 
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ramme, dr. Smith, og hvor h enger vi 
eventuelt etter ? 

- Det burde g jerne a ndre enn jeg 
svare p A, m en etter min m ening k la 
rer vi oss ganske godt . Vi burde nok 
fA tid til flere inspeksjonsrunder i 
bedriften enn det vi ha r maktet til nA. 
Men ferst og fremst h a r vi enda mye 
ugjort for A fA a ile a nsatte til A for
stA betydningen av A nytte herselvern 
pa arbeidsplassene. Det er for mange 
ansatte som trolig ikke er k lar over 
at steynivaet pa de flest e arbeidsplas
ser i avdelingene Jigger til dels over 
skadegrensen, slik a t det eT nedven
dig a t man garderer seg. Dette kan 
man gjere h elt gratis ved A henvende 
seg til bedriftssest er, hvor man kan 
fA glassdun, plastpropper eller om 
nedvendig hereklokker. 

- De underseker aile nyansatte og 
bestemmer der es skikkethet for ar
beid hos oss. Hva omfatter en slik 
undersekelse og gir undersekelsen til
fredsstillende sikkerhet for a t den 



S0ster lngeboTg eT ogsa mecl og g1·anskeT hjeTte og nyTeT 
og jfJTeT sakene til pTotokolls 

enkeltes helsemessige tilstand ikke er 
til hinder eller fare for utf0relsen a v 
det a rbeid vedkommende skal utf0re? 

- Unders0kelsen er ganske omfat
t ende m ed sjekk av syn , h0rsel, munn
hyg iene og m a ndler, skuldrene hvor 
jeg Jeter muskelknuter, hjertet, Jun
ger, blodtrykk, mage, samt bena hvor 
jeg ser etter a reknuter og pla ttfothet. 
Dessuten blir m a n veid, urinen sjek
k es og 3 blodpmver bli r t att . 

- R ender det at De bli r lurt, dr. 
Smith? 

- H eldigvis ikke ofte, men det k a n 
h ende. H er har vi imidlertid en egen
erklrering som de n yansatte skal fy lle 
ut , og da kan jo vedkommende senere 
s itte i saksen hvis viktige opplysnin
ger holdes skjult ved f0rstegangs
unders0k elsen. 

- Hvordan er helsetilst a nden hos 
s0k erne til arbeid i bedriften ? 

- Stort sett er den bra , m en slett 
ikke alle kommer i g ruppe A, som er 
det beste. I 1969 ha r jeg unders0kt 
og godtatt 126 nye a nsatte. Flere blir 
imidlertid kun godkjent for det ar
beid de skal utf0re ved a nsettelsen, og 
jeg blir ikke forespurt om det k an 
m edf0re problemer na r de eventuelt 
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flyttes t il a nnet a rbeid. Dette b0r det 
r ettes pa. 

- Bedriftslegen skal jo ogsa holde 
a lle a nsatte under helsetilsyn ved til
bak evendende legeunders0kelser. I 
hvilket omfang far De tid til a g jen
nomf0re dette? 

I 1969 unders0kte jeg a lle a nsatte 
over 30 ar. For innevrerende a r skal 
jeg unders0ke de 0vrige, og videre 
fremover skal a lle a nsa tte unders0kes 
hvert 2. a r. H ertil kommer skjerm
bildefotograferingen , som gir en stor 
betryggelse, da en derved kan se 
eventuelle tuberkulosetilfeller pa bilde 
lenge f0r en k a n h0re det ved lytte
apparater. I de s iste a r har vi ikke 
ha tt noen nye tilfeller av tuberkulose 
og ingen g jenoppblussing av tidligere 
tilfelle r. 

- A. m0te frem til en slik l0pende 
kontroll er vel en frivillig sak for de 
a nsa tte? 

- Jo, men hensynet til de a nsatte 
seg imellom tilsier a t det burde vrere 
en plikt. Vi h a dde i 1969 en fremm0te
prosent pa 94.7 av de innka lte. Det 
var 35 a nsa tte som ikke m0tte etter 
innkallingen, og det beklager jeg 
sterkt. Om m a n f0l er seg a ldri sa 



FRA V ./ER 1969 

M enn: 
Sykefravrer under 3 dager 
Sykefra vrer over 3 dager 
Skoft . . ... 
P ermisjon ...... ... . 
Militrertjenest e 

K v inner : 
Sykefravrer under 3 dager 
Sykefra vrer over 3 dager 
Skoft .. 
P ermisjon ... 

Tota lt fra vrer 1969 

An tall 
til fe ller 

278 
302 
184 
194 

73 

53 
55 
25 
90 

1254 

An tall 
dager 

453 
6566 

336 
374 

2207 

91 
1185 

38 
302 

11.552 

Hvora v sykefra vrer og sk oft utg j0r 897 8.669 

frisk, b :2lr m an nytte a nledningen til ~ 
f~ t a tt en kontroll n~r vi g ra tis tilbyr 
det. Og som sagt , av h ensyn til de 
0vrige ansatte burde m a n h a plikt til 
det, m en jeg k an ikke g i noe p~legg 
om dette. 

J eg k a n jo ek sempelvis fortelle at 
vi h a r oppdaget fler e tilfeller a v suk
k ersyke ved disse kontrollene, f0r 
symptomer h a dde vist seg, og uten a t 
de a ng jeldende a nte noe om det . Vi 
ha dde 12 slike tilfeller ba re pA ett ~r. 

Ved a t vi h a r oppdaget dette s~ tidlig 
ha r den enkelte kunnet f~ midler til 
~ gardere seg mot uheldige virknin
ger av sykdommen. 

- Hvorda n er s~ helsetilst a nden 
hos vAr e a nsa tte i dag? Er vi en 
sa mling stressede og fysisk sva k e in
divider ? 

- Stort sett er helsetilst a nden 
riktig god! 

Her fant intervjueren a t det kunne 
vrer e g reit for en gangs skyld ~ «t a en 
kontroll» p~ legen ogsA. Og ovenfor 
skisserte fravrersovers ikt for 1969 vi
ser a t ja mmen blir det dager av det 
likevel, om vi nA er i a ldri s~ bra 
form. Vel 75 % a v det tota le fra vrer 
skyldes sykdom og skoft (3.3 % ). Det 
totale fra vrer k an k a nskje skisseres 
best ved A sa mmenligne m ed a t det 
tilsvarer det samme som om nesten 
50 d0gnkontinuerlige a rbeidere va r 
borte i 1 ~r. 

- Hvilke hoved~rsaker finner vi til 
sykefra vrerene, eller hvilke sykdoms
tilfeller er hyppigst , dr. Smith ? 
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- Forkj0lelse eller influensa skiller 
seg klart ut som den hyppigste ~rsak . 
Vider e ha r vi sk a der ved klemte fing
rer og t rer. Ska den e i 1969 utgjorde 
ca. 12 % av det tota le sykefravrer . 
N est en 1000 dagsverk g~r t apt ve
sentlig p A grunn a v a t ikke a ile bru
k er vernesko og de 0vrige vernemid
ler vi ha r til disposisjon. Med den 
kraftige subsidiering bedriften yter 
burde a ile a nsk affe seg vernesko. 

- De sk a l jo ogs~ vrere bedriftens 
hyg ieniker. Er vi flinke til ~ holde 
hygiene og helseforholdene i orden 
rundt oss ? 

- Det er begge deler , m en stort 
sett er dere flinke. De viktigste ting 
m ed garderober og we er n~ bra . 
Men jeg ergrer m eg enda over at for 
m a nge ha r garderobesk ap hvor skrot 
og skitt ha r samlet seg opp . Dette ha r 
jeg p~pekt flere ganger tidliger e, og 
nA b0r a ile et ter dette t a en a lvor lig 
kikk i sk apet sitt, k a n De skrive. 

- H vis De til slutt sk al g i oss De
r es beste r Ad for hvorda n vi sk a l holde 
oss i form, hva vil De a nbefa le? 

- Passende bla nding a v mosjon og 
diett! N oe a v det va nskeligste for ti
den er a t folk lever for godt, spiser 
for m ye og bli r fet e. Dette er sk a delig 
p~ s~ uendelig m a nge m~ter . N~r vi 
fAr noen Ar pA n akken f~r vi g jerne 
forka lkninger i hofter , knrer og a nk
ler. Er vi da for fe t e, begynner det A 
knirke i fj rer ene. For ikke ~ glemme 
virkningen e p~ blodtrykket og de 
f0lger det k a n a for hjertet . 

K . H . 



Skadestatistikken for 1969 
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Heller ikke foregaende a r forl0p 
uten skader. Vi ha dde i a lt 46 ska de
innberetninger . 8 av ska dene m ed
f0rte ikke fra vrer, de 0vrige m edf0rte 
i a lt 869 t apte a rbeidsdager . R egner 
vi m ed fra vrer som skyldes ulykker 
inntruffet i 1968, f a r vi et tota lt 
ska defra vrer i 1969 pa 989 dager . 

De store ulykker h a r vi ogsa i fore
gaende a r sluppet unna. Vi er lykke
lige for det , m en vi vii ikke Iegge 
skjul pa at det i en del tilfelle va r 
hellet som r eddet fra a lvorligere ulyk
ker. 

N a r innpa 40 prosent av fra vceret 
skyldes to ulykker . H eller ikke disse 
k an kara kteriseres som alvorlige. Det 
st0tte imidlertid en del komplik a sjo
ner til en ellers moderat ska de. 

Hvilke kroppsdeler ble sk a det m est ? 
Som m a n vii se av ovenst aende 
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overs ikt er ben og hender m est ut
satt. Ta kket vrere vernesko er det na 
f rerre t a -ulykker . Aile de fire t a -ulyk
k ene kunne ha vrert unngatt ved bruk 
a v vernesko. 

Ska det kroppsdel : 
Hode . . . . . . . . . . 4 sk a der 
0yne 2 » 
Kropp 6 » 
Armer 7 » 
R ender 11 » 
Ben . . . . . . . . . . . 12 » 
Trer 4 » 
Indre orga ner 1 » 

Fig. 1 viser fordelingen a v det to
tale anta ll ska dedager etter f ravreret s 
leng de. Vi ser a t en m eget liten del 
a v ska dene veier m eget tungt i stati
stikken. 

H vem blir sk a det? 
(Forts. side 23) 
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Ar~rnote 
P A R a nheim Arbeidsma nnsforen

ings <1rsm0t e 21. februar ble f0lgende 
va lg for et a tt : 

F orm a nn : Feder Myhre. Kasserer: 
Rolf Barst ad . 

Styrem edlem mer : Leif 
Gunna r Winter, Ingeborg 
Va ra m enn : J orulf Risholt 
Brekk en . 

U nderkasserere: 

Skog mo, 
Knutsen. 
og Lars 

Sa k sa: Arnt Da mli 
Etterbeha ndl.avd.: Gunnar B a rstad, 

A lf B j0rkander 
Gum miavd.: A r nulf Wikdahl 
Hoveda vdelingen : H a llstein J 0rgen

sen , Wilfred Knutsen , Lars H ove 
R ampen : E inar Paulsen , Kr. L arsen 
Sekkefabrik k en : J orleif J egtvolden , 

Lillian P edersen , Harald K ulbotn, 
Oddny H olber g 

Cellulosen : H enry Skorstad, Sverre 

J ensen, Erling Grytbak, Arne 
Brekke 

H uggeriet : Konrad Dullum, Karl 
Solem, Arne 0yas 

Mek. Verksted : Bjarne Johnsen, 
Jorulf Nyborg, Asle Westberg 

Snekkerverksted: R eidar Olsen, 
H enrik Amdahl 

Viklem askin: Dagfinn W ikda hl 
Sortersal : K a ri R ustad 
B 0lgepappen: Ole Gr0tte 
Fanebrer er e : Ole B lekka n , Kjell Jo-

hansen og Knut Skjre rvold 
Faneva kter: P er Brekken, E gil Sol

heim, R agnhild H Arberg, Elbj0rg 
Kristiansen 

Revisorer: H erm a nn Skjervold , Louis 
Aura n. - - Varamann: Ole K irkvold 

R epresenta nter til Samorg. : Svenn 
Verkla nd, E r ling Gjerstad. 
Vara m enn: Knut Wikdahl, Betzy 
Thomassen 

B dde formann og var a jo1·mann har her plaseTt seg vecl samme boTd 
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Feriehjemskomite: Arne Brekke, for
mann, Bror J akobsen, .Ivar Dullum, 
Alf Solheim, Ka re Kvam, L eif 
Haset, Eva Haset, Eli Ebbesen 

R epr. til AOF: Egil Gipling, Ingvar 
Amundsen. - Vara menn: P er B. 
Moen, J ens Paulsen 

Studieutvalg: E gil Gipling, Ingva r 
Amundsen, Per B. Moen, Jens Paul
sen, Ole Blekkan, Gusta v Fossum 

Repr. til Ranheim Hus for eldre : 
Trygve Torgersen. - Vara ma nn 
Kristian Ebbesen 

Kommisjonrer: Edvin Krist ensen 

R epresenta nt til 17. mai-komiteen: 
Ingrid Johansen 

Repr. til Trondheim Forenede Arbei
derpa rti : P eder Myhre, Asbj0rn 
Johansen , Svenn Verkla nd. 
Varamenn: H enry Krognes, Agnar 
Olsen, Leif Skogmo 

R epr. til Arbeider-Avisa: Eyvind 
Ahlberg, Gudrun Krognes, Steinar 
Barstad. - V.menn: H enry Larsen 

( sjAf0r) , L eif Skogmo. 

1. mai-komite: Arne Brekke, Ingvald 
Fredriksen , Gunnar Aune, H elge 
La rsen Ivar H a ugen 

Etterpa var det dans. Fra venstre: Irene Wikclahl, Johanne H arberg, 
M art in Kambttas, Odclny og SveTre HolbeTg 

Skaclestatistikken - -
(Forts. fra s. 21) 

Det viser seg at 11 av ska dene ram
met personer som hadde vrert a nsatt 
mindre enn 1 ar. I 16 tilfelle hadde 
den skadede vrert ansatt 1- 5 ar. De 
resterende 20 skader rammet a ltsa 
erfarne folk. 

Ga r man g jennom skaderapportene 
rna man uvilkarlig trekke den slut
ning at de fleste ulykkene skyldes at 
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ma n ha r innta tt en farlig arbeidsstil
ling . Den enkelte burde vise sapass 
respekt for eget liv og egen helse at 
man unnga r a ta un0dige sjanser. 

Vrikking, snubling o. l. utg j0r ogsa 
en m eget stor post. Her rna vi appel
lere pa nytt til den enkelte om a vise 
orden pa arbeidsplassen . Rot er farlig. 

V erneutvalget 



7 0-drinljer 

Den 1. februar fylte Riborg Hoff 
70 ar. 

Riborg kom sammen med sine for
eldre, den store Kambuas-familien 
fra Stj0rdal. Det var en stor barne
flokk, og pra ktisk talt a ile sammen 
har a rbeidet - og er fremdeles i a r
beid hos oss. Tar jeg ikke feil , er det 
h ele 10 som har vrert pa fabrikken, 
og i tillegg en h el del a v ba rna til 
disse som ogsa arbeider i bedriften. 
F a eller ingen familie h a r vel skaffet 
bedriften sa mye god a rbeidskraft 
som Kambuas-familien. 

Riborg ble tidlig g ift og fikk t re 
barn, to g utter og en pike, i sitt f0rste 
ekteskap. Hun ble enke 23 ar gammel, 
og m a tte da m ed en gang begynn e pa 
fa brikken fo r a fo rs0rge seg og sine 
tre mindrearige barn. 

Det er nok vanskelig for den na 
vrerende generasjon a sette seg inn i 
hvilket slit det va r a bli enke i de 
ha rde tyve- og tredve-a ra . Da var det 
ingen trygder a ty til som i dag m ed 
barnetrygd og enketrygd. N ei, det var 
a a rbeide d0gnet rundt for a fa en
dene til a m0tes. 

I 39 a r ha r hun bodd hos Sivert 
J acobsen og bor der fremdeles, og er 
na g ift m ed Edvin H off. Og en m a vel 
si at hun har det bra pa s ine gamle 
dager. 
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Arbeidstiden var fra ha lv syv og til 
fem den gangen, med 1 'h times mid
dagspa use. Da var det a springe hjem 
og !age middag til ba rna , m en a ldri 
fikk hun selv tid til a spise middag. 
N ei, det va r som hun selv sier, a t a to 
br0dskiver m ed sm0r pa og spise disse 
mens hun spran g innover sannan for 
a vrere pa jobben igjen kl.2 . 

I h ele 29 a r har hun a rbeidet pa 
fabrikken , og na er a il e tre ba rna 
gifte. Begge s0nnene a rbeider pa f a
brikken, og da tteren er g ift og bor i 
Sa ndefjord. Og det er nok stor stas 
nar bestemor og oldemor kommer pa 
bes2>k . 

T . B. 

>(- >(- >(-

0 ivind H elland ha r a ller ede pr0vet 
pens jonisttilvrerelsen en tid, idet det 
16. januar var 70 a r siden ha n sa 
dagens lys i Molde. H a n var ikke mer 
enn 14 ar da h a n m0nstret pa som 
m a nnsk ap pa f arens skute, som gikk 
i fra ktfa rt pa kyst en . Operasjons
omra det strak te seg fra Bergen til 
Troms0, sa virksomhet en ga god inn
f 0ring i geografien. Det var na tur
lig vis et ganske ba rskt liv 14-a ringen 
g ikk til, m en H ella nd synes ikke det 
er noe a snakke om. H a n vil h eller 



tenke pa a ile de fine turene sommers 
tid, og det var vel ogsa disse som fikk 
ham til a fortsette pa s joen i 36 a r. 

Skuta kom nok ofte uti hardt vrer, 
men det er srerlig en tur H elland min
nes, hvor det ikke a kkurat var de 
meteorologiske forhold som sk a pte 
dra ma tikken . I begynnelsen a v a pril 
for snart 30 ar siden fik m a n foling 
med de begivenheter som holdt pa a 
utvikle seg da skuta p i\. sydtur na dde 
Alesund, hvor den ble liggende h elt til 
pinseaften. N oen srerlig trivelig an
kerplass var det ikke. Flyene som tok 
Molde og Kristiansund under behand
ling, passert e over byen . Og det kunne 
hende at de fra tid til annen lettet 
!itt pa lasten i forbifa rten, og lysnin
gen i nord ba r bud om den skjebne 
som ble barndommens by til del. P a 
den tiden ha dde forovrig H ella nd sta
sjon i Trondheim. Oppe i m a rka, like 
nedenfor Tjonnstuggu, h a dde han 
bygget sin hytte, hvor familien holdt 
til i de bevegede aprildagen e, og se
n ere svrert ofte na r begivenhetene 
gjorde det mere tillokkende a opp 
holde seg pa landet . Til slutt flyttet 
Helland like godt opp i huset i skogen 
- og har bodd der siden. 

En skulle jo t ro a t det i leng den ble 
for ensomt der oppe, m en H ella nd set
ter sa stor pris pa a ha det fritt a t 
han g la delig gir a vkall pa de fordeler 
som tettbebyggelsen matte by pa. I 
dag er na forresten adkomsten ihvert
f a ll sommers tid svrert sa grei. Etter 
hvert som vaktmestren e i Tjonn
stuggu har oket kravet til n yttba rt 
tra nsportmiddel, har veien st adig 
bedret seg, og i dag kan m a n na det 
kjente utfart sst ed med motor isert 
kjoretoy. Dessuten har H ella nd for
lengst fi\.tt tilknytning til E-verket s 
ledningsnett , m ed de muligheter som 
dermed a pner seg. 

I 1950 bega H ella nd sjoen , men ha n 
kuttet ikke forbindelsen h elt, idet 
kaia ble den nye a rbeidsplassen. Det 
ble ganske a nstrengende i lengden 
med den la nge veien frem og tilbake, 
og i 1954 fikk ha n ansettelse ved den 
bedriften som Ia n rermest bostedet. 

I de 16 a ren e som er gatt siden den 
gan g ha r H elland ha tt sitt virke i 
hollenderiet , hvor h an h a r utfort job
ben sin pa en utmerk et m ate. Ha n ha r 
alltid vrert grei a ha m ed a g jore, 
villig til a lrere, og m ed evn e til a ut-

nytte kunnsk apene, slik a t h a n uten 
videre kunne ga inn i de forsk jellige 
stillingene i a vdelingen na r det va r 
behov for vikar. 

De s ist e 2 a r en e ha r ikke h elsen 
vrert sa pr ima, men n a er H ella nd i 
rela tivt bra form. Det blir riktignok 
ikke sa m ye uteliv vinters tid, men 
om somm eren ferdes han stadig ute i 
m a rka , noe som h a n a lltid ha r satt 
stor pris p i\., og h an tviler ikke p i\. at 
h an skal finne seg vel t il r ette som 
pensjonist . 

A . M. 

Tiden gar fort - og den ene etter 
den a ndre gar over i pens jonistenes 
rekker. 
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13. m a r s fylte Olav Fossen 70 a r , og 
ha dde da a llerede vrert pensjonist i 2 
ar. H a n va r fornuftig nok t il a slutte 
68 a r gam mel. 

Olav Fossen er ekte r a nheimsg utt, 
fodt og oppvokst pa R anheim. H an 
kom tidlig ut i arbeidslivet, og forste 
jobben var viser gutt i ca. 1 a r . Sa var 
han i hotellfaget i 2 ar og sa kontor
jobb i ca. 4 ar. Etter ferdig militrer
tjenest e tok h an ha ndelsskolen, m en 
som ha n sier: hadde du ikke spesielle 
bekjentskaper var det m eget vanske
lig a fi\. jobb i ha ndelsfaget , og r esul
tatet ble at ha n begynte pa fa brikken 
i 1922 Og b]e hOS OSS i 46 a r I 



Olav er en lun og koselig forteller, 
og h a n har gatt den motsatte veien 
i gradene, sier han, idet h an startet 
pa masseloftet i tredje etasje, sa ned 
pa a nnen-etasjen i hollenderiet, og sa 
ned i f0rste etasje. 

Helt fra starten a v k reppmaskinen 
i 1931 og til h an sluttet ble ha n pa 
kreppen og bekken. 

H a n har mange historier - ba de 
komiske og humoristiske - fra job
ben. En gang han jobbet sammen m ed 
Ole Skogan pa tredje-et as jen, var 
Skoga n sa uheldig at h an ble m ed 
massen n ed renna og ned i en hollen
der i a nnen etasje. Andreas Ma lvik, 
som var hollenderf0rer , st a r og ser 
Skogan komme seilende n ed renna og 
oppi hollenderen. Den enest e kom
menta ren fra Andreas med det sam
me Ole plumper ned i hollenderen var: 

- Du heill pa a kj;:em, sjer ;:e. 
Fossen har deltatt mye i forenings

livet pa Ranheim i a lle a r. Han har 
v;:ert kasserer i R anheim Arbeids
ma nnsforening i 11 a r og revisor i 20 
a r, og fra starten av v;:ert m ed i 
bedriftens pensjonskasse for arbei
derne. Forma nn og revisor i Sa m
virkelaget i m ange ar. 

St0rst arbeid har han n edlagt i 
losje Sagatun, hvor h a n ha r v;:ert 
medlem i hele 55 a r og h a r innehatt 
a lle mulige hverv. 

Olav Fossen ha r Norges Vels m e
dalje for la ng og tro tjeneste. 

J a kob Grytbak, f0dt og oppvokst 
og fortsatt boende pa V;:erestra nda, 
fe irer 70-a rsdagen 24. juni. H an be
gynte 16 ar gammel i mek anisk verk-
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sted og fikk som f0rste oppgave a 
slipe kra nkiker. Det var ikke akkura t 
springvannskra ner det dreiet seg om, 
sa a rbeidet var heller tussig for en 
16-aring - selv om h a n var ganske 
kraftig. H an m a tte sta oppe pa en 
kasse for a r ekk e opp , og t enkte 
mangen gang a t det kunne v;:ere artig 
m ed noe lettere arbeid. Jo, det ble 
da en r a d med det , fo r en tid senere 
kunne man se J akob i sving m ed 
slegga som oppslager for smeden. 

Etter hvert som tiden gikk ble hans 
erfaringsomra de s tadig utvidet, og 
m ed sin evne til systematisk «a rki
vering» og utnyttelse a v innvunne er
faringer utviklet h a n seg raskt til en 
a llsidig og meget innsiktsfull h a nd
verker. H a n ble derfor selvskreven 
na r det g ja ldt monteringsarbeider, og 
hans dyktighet og lederevne g jorde at 
han i hvert enkelt tilfelle uten videre 
ble Ieder for g jengen. Grytba k spa rte 
seg a ldri og fikk a rbeidet unna pa en 
rasjonell mate. H a n h a r a lltid likt sitt 
a rbeid og kan ikke tenke seg noe 
annet yrke. I de senere ar har h a n 
hatt m ere spesielle oppdrag, bl. a. 
s0rger han for at vare forsk jellige 
kompressorer er i trim. 

I ungdommen var Grytba k en kjent 
idrettsma nn, og g jorde seg sterkt 
g jeldende som sykkelrytter, skihop
per og langrennsl0per, noe h ans rik
holdige premiesamling taler sitt tyde
lige sprak om. H a n vet ikke riktig 
hvilken av premiene ha n setter h0yest 
- m en det rna enten bli damenes 
pokal fra et skirenn i Malvik, eller 
premie m ed diplom fra et svev i Gra 
k a llba kken. 

Ogsa pa fotballbanen var innsa tsen 
stor. Ha n va r en fryktet a ngrepsspil
ler som g jorde «vei i vellinga». H a n 
utviklet bla nt annet en eiendommelig 
spesialitet som bragte forvirring i 
rekkene. H a n kunne st a med ryggen 
til motpa rtens mal, og nar han sa 
fikk ballen skj0t ha n ba llen med stor 
treffsikkerhet. 

Grytbak h0rer ikke til den typen 
som er noe n0lende og tilbakeholden 
av seg. N ei, det er a sette til for fullt 
i a rbeid, i idrett og vi ha dde nrer sagt 
i fest. Det blir ihvertfa ll ikke kjedelig 
i det laget hvor han deltar. Skvetten 
av seg er ha n heller ikke. Da den nye 
fabrikkpipen i sin tid va r ferdig, tok 
han seg en tur opp pa toppen , og da 



noen av a rbeidska mera tene ytret tvil 
om at bestigningen h a dde funnet sted, 
var han ikke snauere enn at han gikk 
til vrers pa ny og vinket muntert til 
den undrende skare n edenfor. 

Grytbak ha r g jort en stor innsats 
for feriehjemmet pa Sa lt0ya . H a n har 
vrert med i komiteen fra starten av, 
og hvor ma nge dagsverk ha n harned
lagt pa den vakre 0ya i Asenfjorden, 
er det vel ingen som har oversikt over. 
Bl. a. har nok han reren for a t det til 
enhver tid har vrert mulig a opprett
holde fo r bindelsen m ed fastla ndet. 

Nar ha n t il sommeren leverer inn 
verkt0yet i «buret », tar ha n seg n eppe 
fri fra jobben der ute. Som pensjonist 
vil han nok vite a vrere i virksomhet, 
sa det er nok ingen fa re for a t dagen e 
skal bli la nge. 

Grytba k ble tildelt Norges Vel's 
m edalje for la ng og tro tjeneste i 1949. 

SigttTd P edeTsen, som fy!l er 70 ar 
den 22. m a i, er egentlig bygutt, m en 
i betraktning av a t ha n ba re va r 8 
m a neder da ha n forlot Trondhjem -
som byen het den gang - og gikk 
0st for a bosette seg pa Ranheim, rna 
han vel kunne registreres som ekte 
ranheimsbygg. 

Som vanlig var den gan g begynte 
Sigurd a!lerede som skoleg utt a g j0re 
sin innsats i arbeidslivet. For det 
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meste ble det a hjelpe til pa gardene 
na r skolegangen tillot det. Etter kon
firmasjonen ble h an ansatt som sta!l
g utt pa «Ga rden » - et a rbeid som 
ha n trivdes m eget vel med. For en 
dyrevenn som Pedersen va r det natur
ligvis !itt av en 0nskejobb a ste!le 
hestene. H an f ikk ganske snart pmve 
seg som kusk ogsa. En av de f0rste 
turen e ble ganske dramatisk. Han 
skulle kj 0re masse fra lageret pa 
H ansbakk en, og var overlatt en av 
unghestene. Det g ikk ikke bedre enn 
at hesten ble skremt av et e!ler a n
n et pa vei til fa brikken og l0p ut. I 
viii fart bar det oppover mot garden, 
og unggutten , som gikk ved siden av 
!asset, fors0kte a holde ig jen og f0lge 
med. Det siste greide han - ved a 
niholde i t0mmene og Ia seg slepe 
med. Som rimelig kan vrere va r ha
bitten noe tynnslitt da hesten stoppet 
opp foran stalld0ren. Men den gode 
Sig urd lot seg ingenlunde skremme 
av den slags hendelser, som jo kunne 
ha fatt a dskillig verre f0lger enn de 
skrubbsarene ha n pa drog seg, som 
for0vrig va r ille nok. R a dde det ikke 
vrert for a t det etter en tid ble n0d
vendig a redusere hestekreftene, had
de nok P edersen fortsatt i traden i 
mange a r fremover. Men na ble det 
a ltsa n0dvendig a se seg om etter 
a ndre muligheter, fortrinnsvis innen 
samm e selskap, og sa bar det ned i 
fjrera, selv om 0nskemalet var a kom
me inn i p apirfa brikken. Vel, det 
varte ikke sa Jenge f0r det kom bud 
fra papirmest er W ahlberg om a inn
finne seg der oppe. Etter en kort tid 
som l0ssja uer, ble det fast a nsettelse 
som 1. ruller, og deretter kom P eder
sen over i pakkeriet , hvor h an fortsatt 
blir a finne til ut i mai. 

Pedersen er meget dyktig i sitt 
arbeid, og som den p a litelige ordens
ma nn h a n er , fa it det helt naturlig at 
han temm elig sna rt ble pakkelagets 
«sk r iver». Det er jo sa absolutt n0d
vendig at det som anf0res pa pa piret 
er korrekt, og nar det gjelder P eder
sen kan det a ttesteres at feil pra ktisk 
t a lt ikke forekommer. P edersen har 
alltid likt seg godt i arbeidet, og synes 
det ha r vrert et m eget godt kamerat
sk ap, men sa er h a n ogsa selv m eget 
grei og behagelig a ha m ed a g j0re. 

I sine unge dager dyrket P edersen 
skisporten, ba de som Ja ngrennsl0per 



og hopper. Ellers er det friluftslivet 
som h a r innta tt en viktig pla ss i ha ns 
t ilvrerelse. Srerlig sammen m ed na tur
elsker en Bernha rd La rsen er det blitt 
mange turer m ed ovr e Gjervan som 
utgangspunkt. Spesielt under krigen 
va r det fint a k omm e seg ut og nyte 
stillhet en og freden - sa lenge den 
r a kk da. Det h endte nok ogsa a t m an 
ute i n aturen fikk en pa minnelse om 
tidens aktuelle begivenheter. Srerlig 
minnes P edersen en episode som ikke 
akkura t va r sa fredfull. H a n og L a rs
sen befa nt seg ute pa en m yr da de 
fikk se en svrer sperreba llong som 
kom s igende mot dem . Mens de sto og 
betra ktet dette uvante syn, kom et 
jagerfly susende og ba llongen ble t a tt 
under m askingevrerild. Det va r ikke 
akura t sa hyggelig a befinne seg midt 
ute pa den store myra uten s ja nse til 
skjul eller dekning. En kunne jo a ldri 
vite ! Men det vii h eist ga bra. 

P edersen synes det er skjedd store 
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fora ndringer til det bedre siden han 
som sm agutt for st e gang stiftet be
kjentsk a p m ed f abrikken i egensk ap 
a v m a t spa nnbrerer . Den gang en 
vortek ak e kostet 9 ore, og ha n fikk 
disponere rest en a v 10-oren , som r akk 
til en bra tut m ed drops. 

P edersen er i f in form og h a r for 
sa vidt intet onsk e om a s lutte i a r
beidet, m en pa den annen side tviler 
h a n ikke pa a t ha n vii fa det trivelig 
som pens jonist . Som huseier f a r ha n 
jo a lltid noe a h enge fing rene i, og sa 
k a n det bli m a n ge h yggelige besok 
hos fa milien. En a v sonnene ha r nylig 
flyttet til Molde, og rosenes by er vel 
verd et besok . Stas er det na turligvis 
ogsa med de 5 ba rneba rna og sogar et 
barne barns ba rn .. 

N a r P edersen setter strek under 
den sist e pakklist en , k a n ha n se til
bak e pa hele 54 a r i bedr iftens tjen e
st e. Selsk apet for Norges Vel's m e
da lje fikk ha n a ller ede for 21 a r siden. 

85 ar : 
Ole Stav 7/2 - 70 

80 dT: 

Ka rl Gra nbom 1/2 - 70 
Ma rtin Sta mnes 4/3 - 70 

75 dT: 
Ingvald W reraas 4/2 - 70 
Eina r J a kobsen 24/2 - 70 
Ole F ak svag 26/2 - 70 
Alfred Nilsen 20/4 - 70 
Johannes Fissum 21/4 - 70 
Bror J oha nsson 25/4 - 70 

70 ar: 
0ivind H ella nd 16/1 - 70 
Riborg Hoff 1/2 - 70 
Olav Fossen 13/3 - 70 
Sigurd P edersen 22/5 - 70 
J ak ob Grytbak 24/6 - 70 

50 ar: 
Eina r W a lseth 6/4 - 70 
Kare Brurok 18/4 - 70 
Georg Vaden 4/5 - 70 
Odd Ber geton H oven 8j6 - 70 
J oha n Krognes 9/6 - 70 
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TRONDHEIM TRYGDEKASSE 

Premietariffer fra 5. januar 1970 

De fastsatte premier for arbeidst a k ere er a nf0rt i nedenstaende ta bell. 

TARIFF -t 1 

Time- , dag- , uke- T r ygd ed es u k eprem ie r 
S yk epen ger 

Tilleggstrygd (S yk el.ord.) 
ell er m i\n ed s l<mn Arbeids - p r . dagl ) 

Ukepremie for dem som 
omreg n et til Ar lig Arbeids- ogsi\ er m ed i tilleggstr. Syk e- g iver- (Bet . for a ile l0ys e- I a lt a r beids in n tekt t rygdl) tils kudd 

t rygd2)3) dage r unntatt Tr d d I Arbe idsg.- , yg e e t ils kudd Over T il og m ed s0n dag) 

k r . k r . kr. kr. k r. k r. kr. k r . kr. 

2000 - 4000 2.05 0.45 2.50 2.00 7.00 0 .35 1.1,5 
4000 - 6000 3.40 0.60 4 .00 3 .20 9.00 0.50 2.20 
6000 - 8000 4.75 0.70 5.45 4.30 11.00 0 .65 2 .55 
8000 - 11000 6.65 0.80 7.45 5.80 13.00 0.80 2.80 

11000 - 14000 8.55 0.90 9.45 7.35 15.00 0 .95 3 .55 
14000 - 18000 10.75 0.95 11.70 9.05 17.00 1..10 4 .80 
18000 - 25000 13.40 1.10 14.50 11.20 21.00 1.10 8. 25 
25000 - 32000 17.70 1.20 18.90 14.50 25.00 1.10 9.50 
32000 - 40000 22.05 1.30 23.35 17.85 29.00 1.10 10.80 
40000 - 48000 26.45 1.40 27.85 21.25 34.00 1 .10 12. 00 
48000 - 60000 30.85 1.40 32.25 24.55 39.00 1.10 12 .00 
60000 - 35.30 1.40 36.70 27.90 44.00 1.10 12.00 

1) Sykep engen e 0kes m ed k r. 4.00 pr. dag for !wert fors0rget famili em edlem (ekte fell e og 
barn undr 18 fl r. 

2) 3 dage r s karenstid for d en vanli g e syk etry g d 
3) 6 dager s k a r en s tid fo r ti lleggstr ygden 

Nytt a v a ret er a t legehonora r (operas jonshonora r) ved de private syk ehus 
ogsa blir godtgjort av trygden. (R 0de Kors, E . C. Da hls Stiftelse osv.) 

_Jfn tnemartarn-------------;-
Iver Malvik f0dt 7j12 1878, d0d 2/1 1970 

Bjarne Sandtr0 » 5/1 1896, » 4/1 1970 

Leif Svendsen » 6 j2 1905, » 27/1 1970 

Sigvart Alstad » 10/10 1895, » 20/2 1970 

Dag-
pe nger 

l<r . 

4.00 
6.00 
8.00 

10.00 
12.00 
15.00 
22.00 
3 1.00 
40.00 
47 .00 
47.00 
47.00 



HoI bae k, Trond he i m 


